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ACTA NÚM. 16/2023 

 
 
El dia 19 de desembre de 2023 a les 12:11 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es 
reuneix el Consell de Comú en sessió extraordinària, per donar curs a tot allò que sigui 
convenient per a la bona administració de la parròquia.  
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
consellers de Comú, com als mitjans de comunicació presents així com als mitjans que 
estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per streaming.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Presentació dels comptes 2022-23 DE NEVASA, ENSISA i SETAP365.  
2. Proposta i aprovació, si escau, respecte la societat SETAP 365, SA, de l’adquisició 
d’accions i capitalització d’accions preferents d’EMAP, de l’entrada dels accionistes 
minoritaris d’ENSISA i d’actuacions accessòries. 
3. Proposta i aprovació, si escau, de l’aportació dinerària del Comú de Canillo a la 
societat ENSISA PATRIMONIS 365,SL 
4. Proposta i aprovació, si escau, de les ordinacions del Comú de Canillo per l’exercici 
2024, següents: 

4.1. Ordinació de Preus Públics 
4.2. Ordinació Tributària 
4.3. Memòria econòmica 
4.4. El Calendari Fiscal 

5. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 22 i 29 de 
novembre i 6 de desembre de 2023. 
 
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell 
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa 
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné  
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 
 
 
 
 
Secretària general: 
Meritxell Moya Delgado 
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Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Abans de començar, l’Hble. Sr. Francesc Camp comenta que l’Hble. Sra. Dolors Cabot 
desitja fer una apreciació sobre una de les actes aprovades dels darrers Consells de 
Comú.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot proposa esperar al final per intervenir, i l’Hble. Sr. Francesc 
Camp la convida a fer-ho en aquest moment.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot explica que no aprovaran l’acta del Consell del dia 29 de 
novembre ja que no ha donat temps de transcriure-la. Tanmateix, tampoc podran 
aprovar la de la sessió en curs ni la del dia del Consell, per la qual cosa s’aprovarà al 
següent mandat.  
 
Acte seguit, l’Hble. Sra. Dolors Cabot exposa que desitja fer un matís en relació a unes 
manifestacions que es van fer en la valoració del pressupost i de l’execució del 
pressupost, segons recorda, cap al 30 de setembre del 2023: al Consell del 30 de març 
del 2023 es va aprovar el pressupost per a l’execució d’aquest any, i en el explicacions 
donades pel cònsol major, aquest va donar a entendre i va dir clarament que, llegides 
les actes, l’Hble. Sra Dolors Cabot donava total suport, a la construcció, que no s’hagués 
augmentat l’import de construcció, que es preveuria més ampli i amb més entrades. Ella 
va dir que no era així, que no podia haver dit això. Buscant l’acta, i a més havent 
manifestat que l’havia vista i que sabia el que havia dit, surt, després del debat i sense 
entrar en el detall de tot el que es va dir, perquè pensa que no es el moment ni és 
necessari, una puntualització que l’Hble. Sra. Dolors Cabot es disposa a llegir: “la Sra. 
Cabot matisa que creu que no s’ha entès bé el que volia reflectir una mica; és a dir, la 
meva reflexió és que estem basats en la construcció, i per a mi no és una bona noticia, 
perquè quan baixa la construcció tindrem una davallada important d’ingressos; per tant 
s’ha de tenir en compte que al pressupost també s’ha de veure si falla aquesta 
construcció. És evident que el que marca és que estem molt per sota del 28 i 30%”. 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot afegeix que per a ella estem ja molt per sota, en aquell 
moment ja li donava la sensació, del que s’havia pressupostat.  
 
Continua llegint: “del que s’ha pressupostat, però que no sigui de doble visió – és a dir, 
baixem el pressupost si és que realment la construcció va a menys; i seria una bona 
notícia, perquè com a mínim ens permetria fer estudis de càrrega necessaris, que en 
aquell moment ja estaven previstos i encara no tenim avui els resultats, per a la població 
i per a la construcció que ha de venir en un futur; per tant, que no se’m malinterpreti: no 
és que vulgui que hi hagi més construcció, benvinguda si ve. Penso que hem de ser 
curosos i hem de ser prudents, però sí que aquesta finalitat, perquè pot haver-hi una 
recessió. Siguem conscients que la construcció baixarà i molt, doncs per tant es baixa 
el pressupost per tenir un superàvit de pressupost. No hi estaria d’acord.”.  
L’Hble. Sra. Dolors Cabot s’atura per puntualitzar que s’entén el que volia dir, abans de 
continuar llegint: “però si es baixa perquè realment es veu o es preveu o es pot intuir 
que hi haurà menys construcció, doncs em sembla bé. És una bona mesura de tenir-ho 
en compte, i basar els nostres ingressos i els de la corporació en un percentatge tan 
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elevat de la construcció de vegades és perillós, perquè el dia que falla podem tenir 
sorpreses importants, des del meu punt de vista.” 
 
Per tant, conclou l’Hble. Sra. Dolors Cabot, era una reflexió global del que es va dir 
aquell dia, només que constés el que s’ha dit.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp corrobora, juntament amb els Hbles. Srs. Albert Torres i 
Dolors Cabot, que s’està parlant de l’acta del 29 de novembre i venia del Consell del 30 
de març. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 
1. Presentació dels comptes 2022-23 DE NEVASA, ENSISA i SETAP365. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al Sr. David Hidalgo per tal d’exposar el 
balanç i el compte d’explotació, un resum dels principals paràmetres i indicadors pel 
tancament de la temporada 2022/2023. 
 
El Sr. David Hidalgo dona les gràcies i saluda als assistents al Consell. 
 
El cònsol major intervé per verificar que tothom té accés al document. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres diu que no hi té accés, i el cònsol major indica que el document 
està pujat al punt 1. Un cop confirmat aquest fet, el cònsol major torna a donar la paraula 
al Sr. David Hidalgo, que juntament amb el Sr. Bisbal procedeixen a realitzar la 
presentació dels comptes 2022-23 de NEVASA, ENSISA i SETAP365.  
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Seguidament es transcriu la presentació dels comptes de 2022-23 de NEVASA, ENSISA 
i SETAP 365: 
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Un cop acabada la intervenció dels Srs. Hidalgo i Bisbal, l’Hble Sr. Francesc Camp 
demana si algun conseller té alguna pregunta respecte a la presentació i cedeix la 
paraula a l’Hble. Sr. Albert Torres. 
 
El conseller Torres, després d’agrair les explicacions donades, demana quina quantitat 
de la Copa del Món va ser subvencionada per Govern. 
Un cop confirmat que s’està parlant de les finals de la Copa del Món d’Esquí, el Sr. 
Hidalgo respon que 1.015.000€. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres demana confirmació de que el dèficit d’explotació va ser de 2,7 
milions d’euros d’exposició comptable, ja que a nivell comercial, el valor afegit aportat 
és un altre tema, dels quals 1.015.000€ van ser aportats per Govern. El Sr. Hidalgo dona 
confirmació.  
 
Intervé l’Hble. Sra. Dolors Cabot per fer l’observació següent: pel que fa als 2,7 milions 
d’euros, malgrat que es guanya en imatge i en benefici publicitari, i donat que és una 
prova que involucra tot el país que el posiciona a un nivell molt alt a escala internacional, 
a més amb els resultats obtinguts per esquiadors de casa, creu que potser caldria fer 
una explicació nova amb Govern amb les necessitats que venen al cas, i que és 
necessari que tothom pugui col·laborar i evitem tenir pèrdues en una cosa que és 
grandiosa i passa les nostres fronteres amb una envergadura molt gran. També creu 
que des d’Andorra Turisme s’haurien de valorar tots aquest resultats que donen les finals 
de les Copes del Món, i si realment dintre d’uns anys volem apostar, com ha explicat el 
Sr. Hidalgo, per uns Campionats del Món, no només les Copes del Món, al país.  
Una reflexió seria negociar amb Andorra Turisme i Govern unes aportacions més 
importants per aquests esdeveniments d’alt nivell.  
 
El Sr. David Hidalgo respon, indicant que ell faria el matís que s’està parlant d’una final 
de Copa del Món, que ha estat un esdeveniment realment enorme; i per tant, de cara al 
futur, i concretament aquest any que acollim una prova de Copa del Món, el pressupost 
és molt més baix que això, afortunadament, i que per tant, si no s’aconsegueix fer 
l’equilibri, els dèficits que es generen són molt manejables. Eren conscients que els 
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últims anys han passat de no poder triar les proves que es volien acollir, ja que anys 
enrere la Federació assignava les proves que creia més convenients, a poder tenir una 
certa capacitat d’influir, de demanar exactament el que els interessa. Per tant, tenim una 
prova de Copa del Món d’aquest any que té un pressupost, de memòria, amb un dèficit 
estimat d’uns 200.000 €, que per a una societat com la seva és molt manejable. 
Igualment, des de la societat lluitaran perquè aquest dèficit sigui zero o fins i tot positiu 
si pot ser, però tenint en compte la repercussió mediàtica que té val molt la pena. Tenim 
confirmada, tot i que els calendaris poden variar, una altra prova de la Copa del Món al 
2026, en aquest cas masculina, per tant creu que les finals de Copa del Món són el 
passat – se’n van fer al 2019 i al 2023, tothom al país ha demostrat la capacitat 
organitzativa. A vegades diem que si volem el pollastre, hem de rosegar el ossos, ja 
hem rosegat un quants ossos, ara toca que ens donin el pollastre, i el pollastre gros ha 
de ser el 2029, que ve associat amb un finançament propi, sense necessitat de 
finançament públic, ja que ve finançat per drets de televisió i de màrqueting garantits per 
la pròpia Federació Internacional, i que serà la oportunitat de recuperar la inversió 
realitzada al llarg d’aquests anys.  
 
El Sr. Hidalgo també coincideix amb l’Hble. Sra. Dolors Cabot en que l’esquí és l’esport 
nacional i és el que ens permet projectar-nos a l’exterior i, per tant, tota ajuda pública o 
privada sempre és benvinguda.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si algú vol fer una altra aportació abans de passar 
al punt següent. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana la paraula per fer un altre apunt. Ha constat que hi 
ha 1,181 milions d’euros de dèficit de les dos societats i demana a què correspon.  
 
El Sr. Bisbal explica que l’origen és una mica més complex, perquè les dues societats 
han generat dèficit 0, però com que SETAP 365 té un fons de comerç que s’ha 
d’amortitzar, això genera aquest dèficit.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana al Sr. Hidalgo quin percentatge de personal ha passat 
d’ENSISA i EMAP a SETAP 365. 
 
El Sr. Hidalgo respon que tots els càrrecs que d’alguna manera o altra presten servei a 
les dues societats han passat a SETAP: això vol dir tota la direcció i part dels caps dels 
departaments que són transversals. Tanmateix indica que, com que un dels punts és el 
procés d’integració, ho explicarà amb més detall arribat el moment.  
 
Dit això, continua amb la presentació. 
 
Un cop acabada aquesta, l’Hble. Sr. Francesc Camp pren la paraula per agrair l’esforç 
del Sr. Hidalgo i de tot l’equip de SETAP 365, perquè després de l’esforç de l’època 
COVID, de la qual va ser difícil sortir, va arribar la integració d’EMAP i ENSISA i ha estat 
un any i mig complicat però s’han respectat els temps acordats de fusió, la qual cosa ha 
estat gràcies a l’esforç realitzat tant pel Sr. Hidalgo com pel seu equip, no només directiu 
sinó també dels equips de les estacions. També vol agrair l’esforç de l’equip per garantir 
un producte de qualitat malgrat uns inicis i finals de temporada cada cop més difícils 
degut a la manca de neu, a conseqüència del canvi climàtic, i demana al Sr. Hidalgo de 
fer-ho extensiu a tot l’equip en nom dels consellers de Comú. 
 
El Sr. Hidalgo agraeix al Comú en nom de tot l’equip els quatre anys de feina, ja que 
s’han sentit acompanyats i recolzats, agraeix també que mai s’hagi polititzat l’estació i 
que se’n hagi entès el funcionament, i assevera que continuaran treballant sempre que 
la neu arribi.  
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L’Hble. Sr. Albert Torres demana la paraula per demanar quin ha estat l’import d’inversió 
d’EMAP pel 2022-2023 i l’import previst pel 2024. 
 
El Sr. Hidalgo respon que aquest any ENSISA ha invertit 13,5 milions d’euros i EMAP 
11 milions. Pel que fa a l’any vinent, encara no està aprovat, de manera que dependrà 
de com vagi la temporada i del ritme en el que es facin les inversions. El primer serà fer 
la unió esquiable, per tant les pistes i els remuntadors futurs que puguin venir – el de 
Port Negre era bàsic, ja que si es feia la unió esquiable, però es feia pujar a tothom amb 
un remuntador lent no s’hauria aconseguit el que es buscava. En el futur, la voluntat és 
començar per les pistes i la neu, i després veure quin creixement cal fer en funció de la 
demanda, veient de mica en mica com el client respon a aquesta nova aposta. La 
prioritat a ENSISA és la mateixa: neu de cultiu a ambdues estacions, ja que la necessitat 
de tenir més neu de cultiu i més capacitat de producció simultània és evident. Es 
disposen de més canons, però encara es necessiten unes finestres de temps molt grans 
per arrencar una estació des de zero. Traslladar l’estratègia de reforç de neu natural a 
una estratègia d’arrencar des de terra no s’improvisa d’un any a l’altre, per això hi ha el 
volum d’inversió dels últims anys i dels que vindran, amb més centrals de neu i més 
capacitat de producció perquè, quan tinguem una finestra de tres dies de fred, siguem 
capaços de produir el màxim possible, perquè no tenim garantia de tenir més finestres 
de fred, per la qual cosa aquesta serà una de les estratègies. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona la paraula a l’Hble. Sra. Dolors Cabot, que s’afegeix a 
les paraules d’agraïment pronunciades pel Sr. Cònsol i desitja, a partir d’ara, que puguin 
continuar treballant amb força, amb èxits i que tots ho puguem anar veient, perquè 
considera que és una gran aposta de país.  
 
Per acabar, i posar una nota còmica, la Sra. Cabot demana, atès que l’any passat les 
entrades a l’Abarset eren una previsió equivalent a les entrades dels propers deu anys, 
quina és la previsió que hi ha per aquest any?  
 
Riuen tots plegats. 
 
El Sr. Hidalgo respon que creu que els creixements no seran tant grans.  
 
La Sra. Cabot demana si seran els pròxims 20 i el Sr. Hidalgo respon que potser no tant 
però que les expectatives de la temporada són bones en tots els aspectes, no només 
per l’Abarset sinó també pel que fa a les reserves. Ara tenim neu, menys de la que 
voldríem, però en tenim, ja que hi ha altres zones del Pirineu que no ho poden dir, i si 
tot va com ha d’anar pot ser un any positiu malgrat que la meteorologia no és tan 
favorable com voldríem. L’Abarset, sense dubte, tornarà a batre rècords, pràcticament 
segur: no havien obert l’estació, ja feien la primera festa i l’omplien, de manera que 
l’Abarset s’ha consolidat no només com un local d’après-ski sinó com una imatge 
important d’Andorra, i hi continuaran treballant.  
 
Havent acabat la seva intervenció, el Sr. Hidalgo dona les gràcies i abandona la taula.  
 
El Sr. Cònsol dona pas al segon punt de l’ordre del dia. 
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2. Proposta i aprovació, si escau, respecte la societat SETAP 365, SA, de 
l’adquisició d’accions i capitalització d’accions preferents d’EMAP, de l’entrada 
dels accionistes minoritaris d’ENSISA i d’actuacions accessòries. 
 
El Sr. Cònsol introdueix el segon punt i aclareix que es tracta d’un punt que es va voler 
comentar amb tots els consellers en una presentació que es va fer per part dels 
consultors de l’empresa CROWE, perquè és un punt tècnic i creu que és important 
parlar-ne abans perquè tots els consellers i conselleres entenguessin bé el que es vol 
fer. Acte seguit, procedeix a explicar la proposta: 
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El Sr. Cònsol  avança que la formalització d’aquests acords es farà a l’entrada del proper 
mandat comunal i no al final del mandat actual. Tanmateix, anuncia que hi ha prevista 
una junta general d’accionistes extraordinària de SETAP 365 la setmana següent; en 
primer lloc es farà junta general d’accionistes d’ENSISA el dia 27 de desembre a la tarda 
per formalitzar aquest acord. Un cop acordada en junta aquesta transferència d’accions 
dels minoritaris d’ENSISA cap a SETAP 365, tot seguit el 29 de desembre es farà la 
junta general d’accionistes de SETAP 365 per acabar de formalitzar tots aquests acords, 
i l’escriptura pública es farà a l’entrant del proper any, al mes de gener. 
 
Per acabar, i abans d’entrar en consideracions, si escau, el Sr. Cònsol aprofita l’ocasió 
per agrair les famílies fundadores, atès que amb el Sr. Hidalgo s’ha parlat d’aniversaris, 
ja que tot va començar amb aquestes famílies i, sense elles, avui no parlaríem d’aquests 
punts i la parròquia no disposaria de l’oferta actual d’esquí. I és important destacar-ho, 
donat que aquest any fa 30 anys de l’entrada al capital d’ENSISA del Comú de Canillo i 
de Crèdit Andorrà, que es va formalitzar al juny de 1993 i fa 30 anys aquest 2023.  
 
Fetes aquestes puntualitzacions, el Sr. Cònsol demana si hi ha consideracions. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot vol afegir-se a les felicitacions als socis fundadors i expressa 
que creu que avui és un dia significatiu per tot allò que representa SETAP 365 i el que 
han representat ENSISA, més tard NEVASA i avui SETAP 365. Tanmateix, espera que 
aquests socis minoritaris, que tenien un temps per valorar la seva entrada dins de 
SETAP 365 i que han acceptat formar part d’aquesta nova societat i continuar 
empenyent, juntament amb el Comú de Canillo, Crèdit Andorrà i EMAP, que es vagi 
consolidant i sigui un èxit. Un èxit que, a part dels socis, pensa que s’ha anat fent al llarg 
del temps amb totes les persones que han pogut participar, raó per la qual voldria 
estendre l’agraïment a tothom qui, de mica en mica i pas a pas, ha anat posant el seu 
granet de sorra perquè avui estiguem modificant estatuts, acords i maneres de treballar 
que el segle XXI ens està facilitant. De tota manera, dit d’entrada que pel que fa a la 
neu, cal fer una reflexió al voltant d’allò que està passant i del que hem vist els últims 
anys, i per tant hem de ser hàbils i ràpids, com ha dit el Sr. Hidalgo, en les apostes 
d’inversió de futur i que no ens podem quedar enrere amb el que vingui, i això ens 
marcarà els propers 10 anys, per la qual cosa cal felicitar a tothom i donar les gràcies a 
tothom pels èxits obtinguts i pels que segur que han de venir. 
 
El cònsol major coincideix amb l’Hble. Sra. Dolors Cabot: cal agrair no només als 
fundadors, ja que si estem aquí és perquè durant molts anys, moltes dècades, també hi 
ha hagut persones a nivell públic i privat, com ara representants del Comú de Canillo, 
dirigents de Crèdit Andorrà o directius de l’estació que l’han fet créixer, per la qual cosa 
s’afegeix als agraïments de la Sra. Cabot a totes les persones que d’una forma o d’una 
altra han contribuït al que és avui SETAP 365. 
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Tot seguit es procedeix a la votació. La proposta s’aprova unànimement per 
assentiment.  
 
L’Hble. Sr. Albert Torres intervé per fer un aclariment: a més dels socis fundadors, també 
cal agrair a tota la ciutadania del país i, en aquest cas, de la parròquia, i a tots els 
propietaris, inversors, a la gent que ha cregut en aquest projecte, que ha cregut en 
aquesta manera de fer, i això és el que també ha ajudat a aquesta societat. Sense hotels, 
sense comerços, sense botigues, segurament l’estació d’ENSISA o SETAP avui no seria 
el que és. Per tant, aquesta gent que hem i han cregut en el desenvolupament de la 
parròquia també es mereixen un agraïment, ja que parlem de 60, de 40 i de 20 anys.  
 
El cònsol major concedeix que el petit empresari de Canillo ha apostat, però que ha 
estat el producte esquí el que ha fet que la resta s’animés a invertir. Puntualitza que amb 
això no pretén desmerèixer a ningú, ja que han hagut de córrer un risc i se’ls hi ha de 
reconèixer i agrair. No obstant, el motor és el producte neu, és l’estació, és l’activitat a 
les pistes, i la resta de sectors s’ha anat adaptant, creient en el projecte i invertint; i està 
clar que molts han corregut un risc i els hi ha anat bé, s’ha de reconèixer.  
 
Seguidament es transcriu la presentació de les actuacions de SETAP 365. 
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3. Proposta i aprovació, si escau, de l’aportació dinerària del Comú de Canillo a la 
societat ENSISA PATRIMONIS 365,SL. 
 
 
El Sr. Cònsol explica que el dia de les eleccions es va comentar que faltava un document 
que justifiqués aquesta aportació, per la qual cosa s’ha inclòs l’informe d’intervenció. En 
el seu moment es va crear ENSISA PATRIMONIS 365 per traspassar-hi dos terrenys 
d’ENSISA que s’entenia que no tenia gaire sentit que estiguessin dins del global de la 
holding SETAP 365 perquè no tenien una vinculació directa amb les pistes d’esquí donat 
que es troben fora del domini esquiable i que, si en algun moment els accionistes 
d’ENSISA decidien vendre aquests terrenys, s’entenia que els dividends havien de 
recaure als accionistes d’ENSISA i no als accionistes de SETAP365. S’entén al Comú 
de la Massana, ja que són terrenys que no afecten directament l’explotació de l’estació. 
Per aquest motiu es va crear aquesta patrimonial i s’hi van afectar aquests dos terrenys. 
És una societat que genera poca activitat, poc moviment, però cal que hi hagi uns diners 
per gestionar i ens hem trobat que hi havia un dèficit de tresoreria d’uns 25.000€. 
Tot seguit el Cònsol major verifica si disposa de les dades exactes pel que fa al deute 
actual i confirma que la societat està a 26.571€ en negatiu de tresoreria en aquest 
moment. Per aquest motiu el que es vol fer és una aportació dels dos socis majoritaris 
d’ENSISA PATRIMONIS 365, que són el Comú de Canillo i Crèdit Andorrà, per valor de 
60.000€. 
 
El Sr. Albert Torres intervé per demanar si els socis minoritaris també han participat en 
aquesta aportació dinerària. 
 
El Sr. Cònsol explica que, donat que són molts socis minoritaris i s’està parlant de 
quantitats molt petites, es va considerar que els socis majoritaris no farien l’aportació i 
si més endavant calia fer més aportacions ja les farien. Ha estat una voluntat dels dos 
socis majoritaris. Estem parlant d’un 0,3%, uns 180€, i s’ha considerat fer-ho d’aquesta 
manera per ser més àgils, ja que com que són més de 10 minoritaris cadascú hauria de 
fer una transferència de 2, 3, 4, 10€. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal confirma que es tractaria de 180€.  
 
Per aquest motiu, continua el Sr. Cònsol, es va decidir que només farien l’aportació els 
socis majoritaris.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que, donat que són molts accionistes minoritaris 
aportant quantitats molt petites, caldria trobar un sistema més àgil i proposa un compte 
on poguessin fer transferències i arribar a una entesa perquè sigui el més just possible. 
S’entén que no vindrà de 180€ o de 500€, però ja que caldrà que hi hagi aportacions i 
gestions a fer i que hi ha diners públics, caldria millorar el sistema.  
 
El Sr. Cònsol explica que en aquest cas es tracta d’una qüestió d’urgència degut a la 
tresoreria negativa, i mostra el seu acord amb la Sra. Cabot en que cal trobar un millor 
sistema per futures aportacions, ja que si cadascun d’ells ha de fer petites aportacions, 
el procés és lent. 
 
La Sra. Cabot proposa que els accionistes minoritaris es posin d’acord per crear un 
compte i tenir-hi aportacions. Tot seguit, demana si aquesta ha estat la primera i única 
aportació a ENSISA PATRIMONIS. 
 
El cònsol major respon que creu recordar que en el moment de la creació de la societat 
es va fer una aportació dinerària, i amb el Sr. Cònsol menor coincideixen en que es 
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deuria de fer servir part d’aquests diners pel capital social de la societat. Finalment, 
proposa mirar l’acord de Comú de quan es va crear la societat per verificar-ho. 
 
La Sra. Dolors Cabot insisteix en que és perquè consti. El Sr. Cònsol major explica que 
devia de ser en el moment de la creació de la societat, a principis d’aquest any. 
 
Tot seguit, l’Hble. Sra. Cabot demana si es preveu que dins d’aquesta aportació hi hagi 
més despeses, o si es per pagar els canvis de nom i despeses notarials i, per tant, no 
hauria de crear més despeses.  
 
El Sr. Cònsol respon que cada any hi ha moviments de comptes, les despeses de la 
jurista que porta tota la part jurídica tant de SETAP 365 com d’ENSISA PATRIMONIS 
365, hi ha uns honoraris anuals també a nivell de comptabilitat, però no creu que hagi 
de ser una despesa tan important com la que han tingut aquest any, ja que la creació ha 
portat més despeses, a nivell jurídic sobretot.  
 
Tot seguit es procedeix a la votació. La proposta s’aprova per assentiment.  
 
 
Seguidament es transcriu l’informe favorable d’Intervenció: 
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4. Proposta i aprovació, si escau, de les ordinacions de Preus Públics i Tributària 
del Comú de Canillo, així com el Calendari Fiscal per l’exercici 2024, següents : 
 
 
El Sr. cònsol cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Finances, Administració 
i noves Tecnologies. 
 
L’Hble. Sra. Rubio comenta que cal destacar que el 2023 no s’han tocat preus, tot i haver 
patit una inflació del 7% durant el 2022, com a mesura social. 
 
L’Hble. Sra. Rubio prossegueix dient que pel 2024 s’ha realitzat un increment de l’IPC 
del 5% a tots els Preus Públics, a excepció de: 
 
Els aparcaments: Donat que és una modificació que implica un elevat cost a efectes de 
temps s’avaluarà per part de serveis el preu comparatiu respecte a la resta de parròquies 
i es faran les modificacions necessàries un cop analitzat tot. Al darrer CC es va reduir la 
bonificació del 100% al 50% del preu de la Tarifa de la 2a a la 12a hora, entre les 8h i 
les 20h, si es disposa de forfets d’esquí alpí de Grandvalira Resorts durant el dia d’ús. 
Tampoc es pugen les activitats per a infants i adults organitzades per la Comissió de 
Dinamització Turística i Cultural, serveis de biblioteca i accés al Museu de la Moto i 
Espai Galobardes: no es toca el preu dels museus, doncs és un tema que es tracta a 
nivell de país; tampoc s’incrementen les quotes de les activitats ja que es fan per curs 
escolar. Tampoc es canvien preus de marxandatge doncs es farà un estudi i es 
modificarà més endavant, si escau (sí s’apuja el preu d’escaneig i fotocòpies un 5%). 
Venda de publicacions: No es puja, ja que es farà un estudi més pormenoritzat i ja es 
modificarà, si escau, durant el 2024. 
Activitat de les setmanes joves “volta a Andorra a peu”: es redueix per ficar-la en 
concordança amb la resta de parròquies: 
2024:  
Activitat  Residents al país  No residents al país 
Volta a Andorra a peu 154 euros  220 euros 
2023:  
Activitat  Residents al país  No residents al país 
Volta a Andorra a peu 210 euros  324,5 euros 
 
Pel que fa al Pont Tibetà: està previst estudiar el preu amb detall i tenint en compte els 
competidors i ja es revisarà més endavant (ja es va pujar el 2023). 
 I tampoc s’incrementa el Servei de transport públic parroquial: es puja un 5%, menys el 
bitllet senzill que es manté a 1€ per facilitar la gestió del cobrament en efectiu per part 
dels xofers. 
Altres modificacions que no afecten els preus i que es modifiquen als Preus Públics: 
Article 12. Reclamació de preus públics 
S’AFEGEIX: 
“En cas de concurrència de deutes, amb caràcter general, els pagaments s’imputaran 
contra el deute més antic.” 
Vist que l’article 15.4 de la Llei de finances comunals estableix el següent: “ 4. En quant 
a la concurrència de crèdits, amb caràcter general els pagaments s’imputen al deute 
més antic, tret que es tracti de deutes de naturalesa tributària, en els que l’obligat tributari 
pot imputar-los com lliurement determini sempre i quan es trobin en període voluntari.”, 
excepte quant única i expressament deutes TRIBUTÀRIS respecte del criteri general 
d’imputar al més antic, així s’ha plasmat en l’Ordinació.  
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Respecte a l’Article 19. Aparcament comunal  
S’especifica que el preu per a col·lectius només s’aplica a 1 plaça (és el que es fa a la 
pràctica però no es deia explícitament): 
“4. Els abonaments a col·lectius estan dirigits al Cos de Policia, personal de les escoles 
de Canillo, personal del Comú de Canillo i personal del Palau de Gel d’Andorra. La tarifa 
de col·lectiu queda limitada al gaudiment d’una plaça estàndard per persona pertanyent 
als esmentats col·lectius.” 
Afegim de manera explícita un altre tema que s’aplica a la pràctica: que han de ser mínim 
25 tiquets els que es quedin per gaudir de la bonificació del 50% del preu. 
“6. Es bonifica en un 50% el preu de la Tarifa de 12 a 24 hores per a reserves de 25 o 
més places per a esdeveniments concrets d’un dia de duració, sempre subjecte a 
disponibilitat.  
En cas de reservar més de 25 places i, no ocupar-les, l’obligat al pagament podrà 
sol·licitar el retorn de l’import de la tarifa corresponent a aquelles places reservades, no 
ocupades i que excedeixin de les 25 mínimes per gaudir de la bonificació.” 
 
Respecte a l’Article 24. Servei de transport públic parroquial: 
Mantenim el preu del bitllet senzill a 1€ per facilitar la gestió del cobrament en efectiu 
per part dels xofers. 
Afegim una forma de contractació que es fa servir molt habitualment, l’aplicació. 
“3. Pagament 
El pagament de l’import del bitllet senzill es podrà efectuar en el moment de l’adquisició 
en el mateix vehicle, prèvia reserva del servei. 
Totes les modalitats de bitllets i abonaments es podran adquirir a través de la web del 
comú, a través de l’aplicació o al servei de tràmits de les dependències comunals.” 
 
Pel que fa a l’Ordinació Tributària també hi ha un increment de l’IPC del 5% a tots els 
tributs (impostos i taxes) a excepció de: 
 
Zones d’estacionament regulat: hi ha 50 parquímetres a modificar i es vol estudiar 
prèviament el preu comparatiu respecte a la resta de parròquies. Possible increment 
durant el 2024. 
Article 29. Taxa sobre autoritzacions inicials i modificacions posteriors de radicació 
d’activitats comercials, empresarials i professionals 
Afegim: 
“No són obligats tributaris d’aquesta taxa, els propietaris dels immobles on estiguin 
radicats els establiments comercials que instin la inscripció del cessament definitiu de 
l’activitat de dit establiment al Registre de Comerç.” 
 
Ja ho estem aplicant però perquè consti de forma expressa el fet que no han de pagar 
si es tracta de propietaris de pisos on el titular de comerç ha marxat i ha deixat el comerç 
“penjat”. 
 
Article 15. Guals i estacionaments reservats 
 
Modifiquem les hores de la modalitat de “12 hores”: deia de 9 a 20h i hem ficat de 8 a 
20h 
Article 20. Taxa pel servei d’enllumenat públic 
Correcció errata termini per presentar (fins 31/12 com a la higiene)  
 
Annex 2 – Taxa per llicències urbanístiques i actes relacionats – base de tributació i 
tipus de gravamen 
Fet generador Base tributació/tipus de gravamen 
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Llicència obres 
menors 
d’edificació 

Per revisió de projecte i activitat tècnica: 56,80 euros; si la 
modificació interior és de més de 50m²: 0,92 euros/m², amb un 
import mínim de 86,50 euros. Per l’activitat administrativa: 34,00 
euros. 

 
Anterior redactat:  
 
Per revisió de projecte i activitat tècnica: 54,10€ Si la modificació interior de més de 
50m²: 0,88 €/m² l’import mínim serà de 82,40€ Per l’activitat administrativa: 32,40€ 
 
Article 19. Taxa del servei d’higiene pública 
Article 20. Taxa pel servei d’enllumenat públic 
5. Període impositiu i meritament 
La taxa és anual i es merita el primer dia de l’any natural o bé: 
a) El dia de la primera inscripció al cens comunal.  
Anterior redactat: 
 
“a) El dia de la primera inscripció al cens comunal per als obligats tributaris que provenen 
d’altres països.” 
 
Un cop finalitzada la intervenció de la consellera Rubio el Sr. cònsol major demana si hi 
ha alguna consideració. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot respon que en principi no, que ja ho van valorar a la Comissió 
de Finances i entenen que hi pugui haver modificacions de redactat. Coincideixen que, 
pel que fa a les altres modificacions, ha d’haver-hi uns estudis previs, sobretot pel que 
fa als parquímetres; i pel que fa als preus que ha calgut modificar per tal d’equiparar-los 
als preus del mercat, entenen que han seguit el seu procediment.  
 
Tot seguit es procedeix a la votació. Les propostes d’Ordinacions i de calendari fiscal 
s’aproven unànimement per assentiment.  
 
 
Seguidament es transcriu l’Ordinació de Preus Públics, que es publicarà al BOPA per a 
la seva bona eficàcia administrativa: 
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Seguidament es transcriu l’Ordinació Tributària, que es publicarà al BOPA per a la seva 
bona eficàcia administrativa: 
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Seguidament es transcriu la Memòria econòmica, que es publicarà al BOPA per a la 
seva bona eficàcia administrativa: 
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Seguidament es transcriu el Calendari Fiscal, que es publicarà al BOPA per a la seva 
bona eficàcia administrativa: 
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5. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 22 i 29 de 
novembre i 6 de desembre de 2023. 
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració a fer de les Juntes de 
Govern. 

No havent-hi res més a comentar al respecte, el Sr. Cònsol dona per finalitzat aquest 
debat i es procedeix a la votació de les actes de Junta de Govern. Les actes de dates 
22 i 29 de novembre i 6 de desembre són aprovades per assentiment. 

 
El cònsol major intervé per agrair a tots els consellers la feina feta durant els últims 
quatre anys de mandat. Hi ha hagut consells més moguts i altres més tranquils, és així, 
forma part del joc polític, però al final el que compta és mirar tots plegats per la parròquia, 
cadascú amb el seu punt de vista i segurament amb divergències de visió de la parròquia 
– és normal, també forma part del joc polític i totalment respectable. Al final, l’important 
i el que compta és poder aprovar els punts i avançar, i creu que en aquest punt, tothom 
ha intentat fer el màxim que ha pogut perquè aquests quatre anys s’hagi fet un pas més 
dins l’evolució de la parròquia de Canillo. Tanmateix, confia en que, de cara al futur, el 
nou equip polític també continuï en aquesta línia d’anar avançant i fent créixer i 
consolidant la parròquia de Canillo. 
 
El cònsol major reitera els agraïments i demana si hi ha alguna consideració. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot pren la paraula per agrair la feina feta pels polítics durant 
aquests quatre anys. Com ha remarcat el cònsol major, hi ha hagut moments de tot, 
però ella per la seva part es quedarà amb els bons moments, els moments que han 
pogut compartir debat, estones polítiques i estones de xerrada distesa. Per altra banda, 
vol felicitar els membres de la premsa que els han seguit a cada consell de Comú, 
perquè sense ells no es reflectirien moltes de les coses que passen en el si del consell 
i, per tant, donar-los-hi les gràcies des d’aquí per aquests quatre anys de seguiment. 
També al personal que els ha donat el seu suport al Comú, que els hi ha facilitat la feina 
més d’un cop i que destina hores perquè ells puguin tirar endavant les seves 
responsabilitats polítiques; i, com no, felicitar els nous membres que arribaran dintre de 
poc a la Casa Comuna, desitjar-los-hi quatre anys d’encerts, quatre anys de treball i que 
sigui pel bé i pel benefici de tots els ciutadans de la parròquia.  
 
El cònsol major s’afegeix als agraïments als mitjans de comunicació i, dins del personal, 
també especialment a la nostra secretària general, que també ha fet una gran feina i 
sobretot pel que fa a la transcripció de les actes, que no ha sigut sempre fàcil, perquè 
algunes sessions han sigut molt llargues, i sempre s’ha descrit perfectament – a vegades 
amb problemes de transcripció, ja se sap, això també forma part del volum de feina que 
generen aquestes actes, però sí que s’ha fet molt bona feina en quant a la seva 
presència com a secretària del consell de Comú, i especialment, doncs, agraïments per 
la Sra. Meritxell Moya.  
 
El cònsol menor pren la paraula per agrair la feina feta a tothom i, donat que estem en 
dates de Nadal, desitjar unes bones festes.  
 
I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 13.11 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
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